



REFERAT

Møde i Gedser Fuglestations styregruppe lørdag 14. juni 2025 klokken 10-14

Mødested: Gedser Fuglestation (GFU)

Til stede: Hans Lind (HL), Gert Juul Jeppesen (GJ), Ole Friis Larsen (OFL), Tina Elley (TEL), Mads Elley (ME) og Anne Marie Reith (AMR).

Afbud: Bo Kayser (BK), Søren Mygind (SM) og Jytte Fuglsang Nissen (JFN)

Administrative punkter

1 Dagsorden

Yderligere punkter og vedtagelse af endelig dagsorden. Ingen nye punkter eller bemærkninger.

2 Godkendelse af referat fra sidste møde

Blev godkendt kort efter sidste møde og lagt på hjemmesiden. Ingen bemærkninger.

3 Valg af ordstyrer og referent

Ordstyrer: AMR

Referent: OFL

4 Kommende styregruppemøder

Næste møde var allerede fastsat til lørdag 1. november. Endnu et møde blev aftalt lørdag 31. januar 2026.

Temaer

5 Ledelse

5.1 Dialog med Naturstyrelsen om istandsættelse af hus og have

Intet nyt at berette. TEL har oplyst Naturstyrelsen om, at rygningen på taget trænger til en udbedring, men har ikke fået svar endnu. På mødet aftalte vi, at TEL skriver til Naturstyrelsen, at vi har haft møde i styregruppen, talt om problemet og gerne vil vide, hvordan de ser på sagen. For os handler det ikke kun om en udvendig vedligeholdelse, som ikke er vores ansvar, men også om risikoen for skader inde i bygningen.

TEL skriver desuden til Naturstyrelsen, at vi gerne ser vinduet øverst i nordgavlen skiftet ud med et vindue, hvor midtersprossen kan fjernes, så vinduet kan bruges som flugtvej. GJJ oplyste, at brandmyndighederne har godkendt sovesalen på første sal uden krav om en flugtvej mod nord, men styregruppen aftalte, at vi gerne vil have den ekstra sikkerhed.



5.2 5.2 Seminar - Projekt om National Fuglestationsstandart

SNM har inviteret til seminar 23. november 2025 på Blåvand Fuglestation. BK havde før mødet sendt et oplæg til punkter på seminaret og tilbød selv deltage i seminaret. TEL indstillede at HL, OFL og TEL deltager. Styregruppen besluttede at følge TEL's indstilling.

5.3 FSU

TEL, AMR og OFL orientering fra FSU-mødet i marts. ME foreslog, at vi i stedet for et fast medlem af udvalget, TEL, og en løs plads i stedet skulle besætte begge pladser med faste medlemmer. Styregruppen besluttede at følge ME's forslag og valgte ME til den anden faste plads for Gedser Fuglestation i udvalget. Ole deltager i FSU som repræsentant for DOF's hovedbestyrelse. AMR er fuglestationens suppleant i udvalget.

TEL orienterede om, at FSU har valgt hende til formand for udvalget. John Frikke fortsætter i udvalget som næstformand, Amanda Johannisson er fast sekretær. TEL har ryddet op i den gamle mailliste for FSU, så det kun er nuværende medlemmer, der står på listen.

6 Økonomi

AMR orienterede om, at JFN har oplyst, at fuglestationen har 240.000 kroner i banken.

Foråret har været billigt i den forstand, at der ikke er brugt mange penge på husholdning, og der har været flere ringmærkere/træktællere, som har frasagt sig diæter. Økonomien er stadig stram.

TEL fortalte, at hun i en telefonsamtale med BK 13. juni fik at vide, at der ikke var afsat penge til GFU på DOF Storstrøms budget, men vi – og andre - kan se i på DOF Storstrøms hjemmeside, at der i budgettet er afsat 60.000 kroner til "Konsolidering af GFU". DOF's direktør Sigrd Andersen havde før mødet over for TEL givet udtryk fra, at DOF Storstrøm måske ville give Gedser Fuglestation nogle penge. Det efterlader os med en usikkerhed om, hvor vi står, hvis vi kommer i økonomisk knibe. GFU har skåret, hvor vi har kunnet, uden at det er gået ud over ringmærkning, træktælling og uddannelse af unge, og vi har ikke taget initiativer til nye aktiviteter eller forbedringer.

I 2024 udsatte vi topkapningen af haven, men det er nødvendigt at foretage arbejdet i 2025 for at kunne holde standarden i ringmærkningen. AMR estimerer med afsæt i tidligere topkapninger, at dette arbejde alene vil koste mindst 50.000 kroner. Dertil kommer udgifter til at få affaldet fra topkapningen samlet sammen og fjernet. Det kan vi ikke klare med frivillige.

Vores opslag om at give et ekstraordinært bidrag til fuglestationen har indbragt 23.700 kroner. Desuden er der kommet ekstra penge fra venneforeningen – samlet set er der tale om 38.000 kroner.

Alt i alt kommer vi alligevel til at bruge cirka 48.000 kroner af vores bankbeholdning i 2025.

7 Ringmærkning og træktælling

Efteråret er stort set på plads. Der mangler dog ringmærkere i oktober. HL oplyste, at Lars Ulrich Rasmussen og Joakim Dybbroe formentlig kan dække henholdsvis første og anden halvdel af oktober. Endeligt svar forventes i august.



Styregruppemøde Gedser Fuglestation

Desuden har TEL fået en henvendelse fra en fransk ringmærker, som gerne vil komme fra slutningen af september til nogle dages indføring af Vagn og derefter fortsætte i oktober.

På baggrund af økonomien og faldet i antallet af fugle, som alt andet lige betyder mindre arbejdspress på ringmærkningen, besluttede styregruppen, at der ikke længere skal være dobbeltdækning i august, men kun en enkelt ringmærker ad gangen med diæt, så der fra nu kun er afsat to diæter per dag til ringmærkere i september og oktober.

Vi diskuterede også, om vi skal prøve at finde en fast afløser for Ole, når han ikke kan være på stationen i forårs- eller efterårssæsonen for træktælling. Styregruppen besluttede, at det vil være fint, hvis det er muligt.

8 I praktik som feltarbejder på Gedser Fuglestation

På fuglestationsuddannelsen, hvor eleverne på skift skal lære ringmærkning og træktælling hver anden uge, får vi fra starten af september til udgangen af november Grace Marsh fra Australien. Hun vil være på stationen som elev fra 1. september til udgangen af november. To danske kvinder kommer til at afløse hinanden på det andet 'spor' i vores fuglestationsuddannelse; begge som led i deres Danish Triple med perioder på alle tre A-stationer. Lise kommer fra 25. september til 25. oktober; Mathilde kommer fra 25. oktober til udgangen af november.

Uden for fuglestationsuddannelsen kommer en fransk kvinde 14 dage i september som X-mærker.

9 Nuværende og fremtidige aftaler/kontrakter med Guldborgsund Kommune

9.1 Sløruglekontrakten

ME orienterede om, at fuglestationen sammen med Klaus Dichmann har en treårig kontrakt med Guldborgsund Kommune om opsætning af 35 kasser, som siden skal kontrolleres, og unger skal ringmærkes. Ideen er at få startet en uglegruppe på Lolland-Falster. Desuden har Klaus Dichmann en separat kontrakt med Lolland Kommune om opsætning af 20 kasser. Fuglestationen er ikke involveret i projektet i Lolland Kommune. ME er fuglestationens deltager i projektet i Guldborgsund Kommune. ME og Klaus prøver også at lokalisere sløruglekasser fra tidligere projekter.

9.2 Sprydager kontrakten

TEL orienterede om et projekt på Sprydager Overdrev på Nordfalster, hvor Guldborgsund Kommune har købt et område og plantet træer. Ifølge kontrakten mellem fuglestationen og kommunen skal der tælles fugle tre gange om året. Det står TEL for. Kontrakten indebærer, at fuglestationen får 5.000 kroner om året i fem år for at belyse, hvad det er for nogle fugle, der indtager området, efterhånden som der kommer mere natur.



9.3 Møde med borgmester Simon Hansen

TEL, ME og AMR orienterede om et godt og konstruktivt møde med borgmesteren, som udtrykte ønske om at komme igen på fuglestationen i efteråret, når der er mere aktivitet med ringmærkning og anden registrering af trækfugle. Han lovede intet, men forekom interesseret i en 'Varde-ordning' for GFU.

10 Samarbejde med DOF

10.1 Joomla

TEL har endnu en gang sendt fejlmeldingerne til Sigrid, og Sigrid har sendt den videre til Jens Søgård. Siden har vi intet hørt.

Styregruppen besluttede under dette punkt, at TEL skal have fuld adgang til fuglestationens hjemmeside.

11 Publikationer, hjemmeside og anden e-formidling

11.1 Hjemmesiden

TEL orienterede om et tilbud om at lave vores egen hjemmeside med de funktioner, vi gerne vil have. Vi ser tiden an, men er glade for muligheden.

11.2 Artikler på hjemmesiden

Styregruppen vedtog, at alle artikler, der lægges på hjemmesiden, forinden skal sendes til styregruppen til gennemlæsning. Styregruppen vil derefter følge op på artiklen i løbet af højst nogle få dage.

12 Arrangementer

Gennemgang af arrangementer hen over sommeren og efteråret. Styregruppen tog stilling til, hvad vi kunne overkomme og satte nogle deltagernavne på:

- ☐ Aktiv sommer med Det sorte Geomuseum d. 2/7 og d. 30/7; den ene gang er det på Det sorte Geomuseum (d. 2/7) og den anden gang på GFU (d. 30/7). AMR, GJJ, TEL og MEL blev knyttet til disse to arrangementer.
- ☐ Kulturpas-dag i Skovens hus ved Corzelitze d. 21/9. Her skal der bygges redekasser. Skovfoged Thyge sørger hverken for træ eller værktøj; det må vi selv skaffe. Vi får 2.000 til materialer plus 5.000 i honorar. Vi prøver at stille med GJJ og Ole Skjødt.
- ☐ Gedser Fyr holder åbent hus, som en del af KultuNaut (landsdækkende aktiviteter) d. 3/6 er overstået, 17/6 kan vi ikke nå at stille op til, 8/7 tager AMR, 22/7 prøver vi at få Søren Mygind på. Han er i forvejen på stationen som ringmærker på det tidspunkt. 5/8 tager AMR og 13/10 OFL. Vi besluttede, at det skal holdes på et lavt niveau med adgang til fyrtårnet via fuglestationen – det må de ansvarlige for fyrtårnsåbningen aftale med Henrik-nabo. Vi kan sørge for kaffe, te og småkager samt fortælling om fuglestationen, ikke mere.
- ☐ Det normale åbne hus foregår 4. oktober som en del af EuroBirdWatch. AMR, TEL og ME kan ikke deltage, men Ole tager sig af velkomst, præsentation og styring ved fuglestationen. Vi beder Per Sander om at være ude på Odden, GJJ tager sig af gæster, der ankommer til p-pladsen ved stranden.



Styregruppemøde Gedser Fuglestation

18. august kommer der folk fra højskolen. Det tager HL sig af.

Havedag blev aftalt til 9. august klokken 12-15, når dagens standardringmærkning er overstået.

Sommerarrangement for frivillige blev besluttet til 30. august klokken 15-20

Vi talte om at genoplive trækfuglekurserne for at tiltrække træktællere. Vi besluttede at genoverveje ideen, men fastsatte ikke noget.

13 Eventuelt

AMR oplyste, at Bøtteballetten, bestående af hende, Vibeke, Line og Bente, kommer og gør rent i sommer, når der ikke er andre aktiviteter på fuglestationen.

Et par tyske turister har efterlyst flere (billige) souvenirs end T-shirten med Gedser Fuglestations logo. Vi fik forslag om (mulepose)net, kop, klistermærke og magnet med logo: AMS og TEL kigger på det.

Mødet blev i øvrigt indledt med en præsentation af resultaterne af Marith Mols projekt med bearbejdning af ringmærkningsdata af Løv- og Rørsangere. Hun har blandt andet set på vingelængde, vægt og fedtscore i forhold til temperaturforandringer i perioden 2012-2024. Hendes opgave bliver lagt på fuglestationens hjemmeside, når hun har overstået sin eksamen.

Mariths resultater førte også til en diskussion i styregruppen om vigtigheden af at uddanne ringmærkere til at arbejde ensartet med at tage mål af de fugle, de ringmærker, så data kan blive så pålidelige som muligt.

Styregruppen er glad for, at vi får data fra fuglestationen bearbejdet, og vi talte om at lave en liste over nye projekter med forslag til emner, vi gerne vil have belyst.

Ole opfordrede til, at vi skal huske at skrive i bloggen om andet end ringmærkning og træktælling – for eksempel sløruglearbejdet, registrering af ynglefugle og dataarbejde – for at give et bredere indblik i, hvad fuglestationen laver og dermed gøre den mere attraktiv som arbejdsplads for frivillige.

BK beder AZ (Anders Zuschlag) om at udtrække data for foråret, så BK kan skrive ringmærkningsrapporten for foråret 2025. BK vil fokusere på, om den halvering i antallet af småfugle ved ringmærkningsstederne i Sydsandinavien som blev konstateret i efteråret 2024, også er synlig i resultaterne fra foråret 2025.